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יקרים ויקרות,
הפק"ל הזה נשלח אליכם ואליכן בסיומה של שנת 2023 הלועזית, 

קצת יותר מ - 80 יום מאז תחילת המלחמה, מאז השתנתה לנו המציאות. 
אספנו לכם כתבים ששלחתם אלינו מהמועדים והאירועים האחרונים, 

מילים מהשטח בחזית ומהעורף. 
עברנו את היום הכי קצר בשנה עם הלילה הכי ארוך, 

ועכשיו האור מתחיל להתגבר מיום ליום... 
תודה שהזכרתם כי גם בתוך החושך אפשר לברוא מציאות אחרת. 

שיש בכוחנו להפוך את תהליך החורבן לתהליך של תיקון וצמיחה לגאולה. 
הרבה תקוות שנצליח לאחוז באור ושבשנת 2024 החדשה 

נתאזר בכוחות חדשים, שהיחד והמילים יתמכו בלב ובנפש, 
ושנמשיך להיות יחד במלאכת התיקון והטוב. 

דעו שאנו חושבים עליכם רבות, 
מקווים שדרך הפק"ל הזה תזכו לנחמה, תקווה ועידוד.

אנחנו פה בשבילכם,
אוהבים אתכם

עומר וכרמל צוות הבוגרים
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כי עוד אאמין באדם

בבית ספר של הבת שלי ביקשו ממני לכתוב קטע על ניסים לכבוד חנוכה... 
לא היה לי קל לכתוב על הנושא הזה עכשיו, 

אבל אז עלתה לי שורה מספר של אשכול נבו:
"הנס הגדול מכולם הוא לא הוצאת המים מן הסלע, ולא הורדת המן מהשמיים, 

ולא בקיעת ים סוף לשניים. הנס הגדול מכולם מתרחש כשאנשים נפגשים 
בזמן הנכון והופכים להיות מקום. מקום של ממש, כל אחד בשביל האחר."

מה שאני מבינה מהקטע, שאין זה חידוש שהקדוש ברוך הוא עושה ניסים, 
זה טיבעו וכל מהותו, מצמיח ישועות, אדון הנפלאות. כמו שאנחנו מברכים, 

"עַל נִסֶֶּיךָ שֶֶׁבְְּכָל יוֹם עִמָָּנוּ וְעַל נִפְלְאוֹתֶיךָ וְטוֹבוֹתֶיךָ 
שֶֶׁבְְּכָל עֵת עֶרֶב וּבֹקֶר וְצָהֳרַיִם".

הנס האמיתי הוא כאשר האדם מצליח להשתמש בבחירה החופשית שלו 
בכדי לבחור בטוב ובאור, 

ואנחנו רואים לאורך ההיסטוריה כמה זה קשה לחברה האנושית 
וגם לחברה היהודית.

אכן מאז שמחת תורה, אנחנו רואים את החושך והאור שבאדם 
נלחמים זה מול זה. לנוכח חוסר האנושיות הנורא ביותר, 

צומחים מעשי האנושיות המופלאים ביותר, 
ומופיע האדם במלוא גבורתו והדרו.

מתוך חלוקה מגזרית ומירוץ להגשמה אישית שהיינו שקועים בהם כחברה, 
אנחנו בוחרים שוב ביחד, בערבות ההדדית, במסירות למען העם והארץ, 

במחוייבות, באומץ, ברגישות, בנתינה לאחר.

בהתמודדות עם טראומה ובפרט מול רע אנושי והתעללות ישנם מספר שלבים. 
אנחנו עכשיו, לתפיסתי, נכנסים לשלב הקשה ביותר. 

בשלב הראשון ישנה התגייסות ואפילו התעלות של יחד 
)אם בוחרים בזה כמובן( למען המלחמה ברע, תמיכה בקורבנות ובניית הכלל. 

הוא שתיארתי שקורה בחברה שלנו מאז שמחת תורה.
בשלב השני ישנה התעייפות מהתגייסות וישנו מפגש כואב 

עם המחירים הקשים ששילמנו ואלה שאנחנו ממשיכים לשלם. 
שלב שיש בו הרבה כעס ושבר, פירוק פנימי וקושי דווקא במעגלים הפנימיים.

זהו שלב לא קל להגיע אליו כחברה שמוצאת את עצמה מדממת 
מול קורבנות נוראיים, ושגם קודם לכן היתה בעיצומו של משבר חברתי עמוק.

זהו שלב שבו אנשים שרוצים בתיקון החברה, האדם והעולם 
יכולים למצוא את עצמם מתייאשים לנוכח הפוליטיקה 

ומגמות ההרס והייאוש שנראות גדולות מאיתנו. 
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כאן יכולה להתחיל תחושת חוסר משמעות ויעילות 
של המעשה הקטן והטוב שלי האישי אל מול היקפים כאלה של חורבן. 

ברגעים האלה אני מזכירה לעצמי תורה מופלאה ששמעתי מהושע 
על הקטע במסכת אבות, שנותנת לי הרבה כח.

"הֱוֵי זָהִיר בְְּמִצְוָה קַלָָּה כְְּבַחֲמוּרָה שֶֶׁאֵין אַתָָּה יוֹדֵעַ שְְׂכָרָן שֶֶׁל מִצְווֹת", 

אמר לנו הושע פירוש נפלא; 
אין אתה יודע את השפעת מעשייך הטובים, 

למעשים של מסירות נפש גם שנראים קלים וחסרי סיכוי 
יכולה להיות השפעה אדירה. 

כמו התנועה החסידית... וכמו התנועה החלוצית... 
שהשפיעו על הארץ והעולם הרבה מעבר לכמות המספרית שלהן. 

נדמה שזה מה שמנסה ללמד אותנו המיתוס של חנוכה של מעטים מול רבים - 
אין אתה יודע את השפעת המעשים... 

יש רגעים שנראה שהייאוש שוטף את הכל, ואז אני נזכרת בתורה הזו 
ומקבלת כח. למעשים ולכוונות שלנו יכולה להיות השפעה גדולה.

או כמו הציטוט משר הטבעות: 
"סארומן מאמין שרק כח גדול יכול למגר את הרשע. אבל אני למדתי שהדברים 
הקטנים, מעשים יומיומיים של אנשים רגילים, הם אלה שמרחיקים את האפילה.

מעשים יומיומיים של טוב לב ואהבה". 
דווקא בשלב השני הקשה שאנחנו נכנסים אליו, 

בו עוצמת הנתינה וההתגייסות שוכחת והכאב עולה, 
יש תפקיד עצום למי שמנסה להחזיק במעשים יומיומיים של אנושיות, 

בבשורת היחד והבניה המשותפת למרות הכל.

ביקשו ממני לכתוב על ניסים, אז הנס שאני מתפללת עליו בחנוכה הזה 
הוא שלא נחמיץ את ההזדמנות הקשה הזאת שניתנה לנו להתעורר ולשוב, 

שבסיום המלחמה אחרי ניצחון גדול בעזרת ה' לא נשוב לדרכים בהם נאבדנו 
אלא נדע לשמר ולבנות את היחד שלנו, את הכלל והציבוריות מתוך מחויבות, 

אהבה, ענווה ותחושת שליחות.

כמו שחביבה פדיה ניסחה זאת, להשתחרר מהשיח המאשים, השיח המגזרי, 
הסגור בתוך עצמו ולפשפש כל אחד בתוך עצמו.

אני מתפללת שנדע לעשות את חשבון הנפש של עצמנו, 
ולא של מגזרים וציבורים אחרים, אלא איש-איש את דרכו שלו, 

לעשות את הישר והטוב, לברר ולממש את ייעודו ושליחותו 
בפאזל הגדול של העם היהודי בארץ ישראל בעת הזאת.
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שמעתי מפרופסור מולי להד שבזוועות של ה - 7/10  
עיקר מה שנפגע הוא האמון שלנו באדם, 

ומה שיכול לשקם אותו הוא זה שנקיף את עצמנו באנשים טובים, 
ובמעשים טובים של אנשים. אז זאת גם ההזדמנות שלי להודות על הנס הגדול 

שקרה לי לפני יותר מ - 20 שנה, שהגעתי לבית ישראל 
ופגשתי את אנשי הקיבוץ, הקהילה והמכינה שלי ובכלל. 

אנשים שנפגשו בזמן הנכון והפכו עבורי למקום. מקום של ממש. 
מקום לנשמה, מקום לריפוי ולצמיחה. 

מודה על הזכות להיות מוקפת באנשים טובים כמוכם 
ולהתרפא ממעשיכם הטובים. כל אחד ואחת ממקומו ברחבי הארץ. 

מתפללת שה' ישלח כח לכולנו לשליחות שלנו באשר אנחנו נמצאים 
ושלא נאבד את האנושיות, את תקוות המעשים הקטנים 

ואת הכח לפעול ולהאמין באדם ובנו כחברה, 
את הכח לצמוח ולהצמיח ולהאיר פנימה והחוצה.

שקד אלכסנדר, מחזור ב',
קהילת 'חיבורים' בחצור הגלילית
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ההורות של אלוהים בהגותו של אברהם יהושע השל

עבורנו, חסידיו של אברהם יהושע השל, 
השבוע הזה, כל שנה, הוא שבוע מיוחד. 

בח"י בטבת אנו מתכנסים להעלות את זכרו ביארצייט שלו, 
ובכ"ה בטבת אנו מציינים שנים להולדתו. 

השנה ח"י בטבת יוצא בשבת פרשת "ויחי", 
כפי שהיה ביום פטירתו של השל בשנת 1972, 

וכ"ה בטבת בשבת פרשת שמות – פרשה מכוננת בהגותו.
השל נודע בזכות השותפות שלו עם מרטין לותר קינג, 

שהוביל את המאבק למען זכויות השחורים תחת הסיסמא "שלח את עמי". 
בפרשת שמות מצוי ניסוח דומה של האמירה הזו: 

"שֶַׁלַָּח אֶת בְְּנִי" )שמות ד, כג( – המקום הראשון בתורה שבו מתגלה 
הדימוי של אלוהים כהורה.

השנה המשפט הזה מקבל משמעות חדשה וכואבת, 
כאשר הלב של כולנו עם הורים שילדיהם חטופים. 

האם זו היתה גם תחושתו של אלוהים ביחס לשעבוד עם ישראל במצרים? 
מה פשרו של הדימוי הזה?

בפעם הראשונה שהשל פגש את מרטין לותר קינג – 
בכנס על היחס בין דת לגזענות שהתקיים בשיקגו בשנת 1963 – 

הוא הסביר מדוע ההורות של אלוהים היא היפוכה הגמור של הגזענות 
ושל השנאה על רקע דתי:

מהי אלילות? כל אל שהוא שלי אך לא שלך, כל אל שאכפת לו ממני אך 
ההכרח  מן  דתי  או  גזעני  רקע  על  שנאת-האחר  אליל...  זהו   – ממך  לא 
שתוכר בתור מה שהיא: כפירה, שטניות, נאצה כלפי שמיא... לחשוב על 
אדם במונחים של לבן, שחור, או צהוב, זה יותר מאשר טעות. זו היא מחלת 
יותר: אלוהים אחד, והאנושות  עיניים, סרטן בנשמה... אין תובנה גלויה 
אחת. אין אפשרות מאיימת יותר: שמו של אלוהים עלול להתחלל. אלוהים 
הוא ייחוסו המשפחתי של כל אדם. או שאלוהים הוא האב של כל אדם או 

של אף אדם. צלם אלוהים קיים בכל אדם או באף אדם 
)אלוהים מאמין באדם, "דת וגזע"(.

על פי השל, כל פעם שאנו חווים אחווה עמוקה עם אדם אחר, 
עם ייסוריו ושמחותיו, אנו חשים כיצד ההורות של אלוהים פותחת את ליבנו 

להתייחס אחד לשני כאחים. ולהיפך, כל פעם שאמונתנו גורמת לנו לחוש 
או להתנהג ב"עליונות יהודית" – אנו עובדי אלילים, 

אנו מאלילים את עצמנו במקום לעבוד את ה'.
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ב-1965, בנאומו "אף דת אינה אי", השל השתמש בדימוי הזה 
כדי להסביר את חשיבותו של השיח הבין-דתי, 

אך גם כדי לשרטט את הקו המוסרי שמסביר מדוע לעתים 
עלינו להילחם כנגד דת אחרת:

יש רמות קיום שבהן יהודים ונוצרים נפגשים כבנים וכאחים. 
]כך קראו חכמים ברומא:[ "אי שמים ]למען ה'[, לא אחיכם אנחנו? ולא 
בני אב אחד אנחנו ולא בני אם אחת אנחנו?" )ראש השנה יט, ע"א(. אין 
ספק, כל בני האדם הם בני אב אחד. ואולם בידיהם גם הכוח לאבד זכות 
)דברים  בְָּם"  אֵמֻן  לֹא  "בְָּנִים  מרצון,  לממזרים  לממרים,  להפוך  זו,  אבות 
לב, כ(. אין זה קשר דם או בשר; הכבוד וקבלת העול הם המקיימים את 
למצוותיו  כפיפותינו  לאור  אחים  להיותנו  טוענים  אנו  בן.  להיות  הזכות 
משבחים  אנו  כאשר  לאב,  קשובים  שאנו  בשעה  אחים  אנו  אלוהים.  של 

ומכבדים אותו.

ההורות של אלוהים היא המקור לשיח בין-דתי בין אחים, ובאותה עת, 
המקור לקו המוסרי: אלילות של אנטי-סולידריות, 

של שנאה על רקע גזעני או דתי, היא נאצה כלפי שמיא, 
כנגד ההורות של אלוהים.

פשוט איננו יכולים לכונן סולידריות עם פונדמנטליסטים ששונאים אותנו. 
איננו יכולים לקיים שיח בין-דתי עם מישהו שמאליל את דתו שלו 

ורואה את כל בני הדת האחרת כמושאים לרצח, 
רק בגלל שהם שייכים לאותה דת.

גזענות ושנאה דתית הן אליליות, בעוד שאמונה עמוקה באבינו מלכנו 
היא המקור העליון לשיווין, אחווה ושלום.

דרור בונדי

להצטרפות למפגש לחצו על התמונה

https://us02web.zoom.us/j/81215234304
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כל מי שאנחנו - 
תפילה ובקשה להתרומם לטוב הטמון והמיועד לנו

הגרעין הראשון של שיר זה נכתב בעת שירות המילואים שלי 
במלחמת לבנון השניה. 

הייתי חייל מילואים צעיר בגדוד מילואים של יוצאי גולני. 
בשטחי הכינוס וההתארגנות ובנסיעות באוטובוס ממקום למקום 

חוויתי מתח בין החוויה היומיומית שלי בשגרה של העם המסוכסך, 
גס הרוח לא פעם, לבין ההתפעמות מרוח ההתגייסות, 

המסירות והנדיבות שהתגלתה במלחמה. 
חשתי שהיא צופנת עצמה פוטנציאל לא מגולה של העם אליו שווה לייחל; 

"כל מי שאנחנו יכולים להיות".
לפעמים משהו מהנשמתיות החד פעמית וממסתרי הנפש של רבים מחבריי 

ראיתי בהתבוננות בפניהם כשהם התבוננו דרך החלון בנסיעה באוטובוס. 

אל השיר הצטרפו גם דברים שנשא בסוף המלחמה הושע, שהיה אז מח"ט. 
הוא דיבר איך אנחנו בתקופה אדירה מלאת אסונות וניסים, 

אך הלחץ, החרדה, הכיווץ ואפרוריות היום יום מביא אותנו ליפול לקטנות. 
הוא הביע תפילה ותקווה שמתוך חווית המילואים ניקח גם ליום ליום 

את ברית הייעוד ואת המבט על גודל התקופה. 

השיר נטמן במגירה ובשבוע שאחרי ה - 7 לאוקטובר 
הוצאתי את הגיטרה והשיר צף לי שוב והרגיש שהוא מתגלה ביתר שאת 

בתקופה שאנו חווים עכשיו. הוספתי מילים ועדכנתי לאור המציאות המשתנה, 
וגם הלחן פתאום לבש צורה. 

בחוויה הפנימית שלי, קשה להפריד בין התחושות הקשות מאד שהיו לי 
בחודשים שקדמו ללחימה, ובעיקרן כאב עצום על אובדן הסולידריות והאמון, 

לבין המלחמה שהתרגשה עלינו. אני מרגיש כמו רבים אולי שיש בה קריאה 
להתעלות לברית של ייעוד ולסולידריות שיציירו אחרת את המשך היחסים 

שלנו כחברה - את איכות המנהיגות שלנו, את העין הטובה והאמון 
למרות המחלוקות, את החיפוש המשותף שיש לנו להביא לעצמנו ולעולם. 

את שלל הדברים האלו ניסיתי לבטא בשיר, כמובן במילים והרמזים 
ומנגינות שמסוגלים להחזיק הרבה מעבר למה שניתן לכתוב כדברי התבוננות. 

השיר לא נכתב בצורה של שירה כתובה, אלא כפזמון המחובר ללחן. 
למרות שאין עדיין הקלטה טובה של השיר, 

החלטתי בעקבות הפניה מצוות הבוגרים היקר להביאו כאן כפי שהוא. 
מי שמעוניינים בינתיים לשמוע שירים קודמים שהקלטתי, 

מוזמן להאזין כאן בערוץ היוטיוב. 
בתקווה שבזמן הקרובה גם אזכה להוציא את השיר הזה מוקלט כראוי.

לערוץ 
של אורי
לחצו כאן

https://www.youtube.com/channel/UCOln0xNQ0szSXwqxFiNtimw
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כל מי שאנחנו

עֲשַָׁן קַר בְְּרֵיחַ גַַּאֲוָה

קְלָלוֹת וְגִדּוּפִים מְנַסִִּים לשווא לִדְפֹֹּק

עַל לֵב אַחִים אַכְזָב

יָדַיִם שְָׁמוּרוֹת בְַּכִִּיס בְִּפְנֵי הַקּוֹר

אֲנָשִָׁים מִתְגַּוֹדְדִים, מְנַסִִּים לִסְתּוֹם כִָּל חוֹר

וּמֵאָחוֹר יֵשָׁ גַַּם אוֹתִי

מְרַחֵף וּקְצָת אִטִִּי

בְְּנִסִָּיוֹן לִצְעֹד וְתוֹךְ כְִּדֵי לִזְכִֹּר

אֵיךְ בְְּגַל גַָּדוֹל שֶָׁל אֲסוֹנוֹת וְנִסִִּים

הָעֵינַיִם נִסְגַָּרוֹת,  שְָׁרִירַי הַיָָּד קְפוּצִים

אַךְ אִם תַּבְִּיט בְִּפְנֵי הָאֲנָשִָׁים בְָּאוֹטוֹבְּוּס הַמָָּלֵא

מוּל נוֹף הָאָרֶץ הַטִּוֹבָה שֶָׁמִָּתְכִַּסִֶּה וּמִתְגַַּלֶֶּה

אוּלַי תּוּכַל גַַּם לִרְאוֹת

אֶת כִָּל מִי שֶָׁאֲנַחְנוּ יְכוֹלִים לִהְיוֹת 

כְִּבָר נָטָה לִנְפֹֹּל הַגֶַּשֶָׁר בְֵּינִי וּבֵין אָחִי

בְַּסִּוֹף נָפַלְנוּ יַחַד בְְּאוֹתוֹ שָָׂדֶה

עַכְשָָׁו אוֹסְפִים דַּפֵֹּי גְַּנִיזָה עִם בְִּרְכִַּת אַהֲבָה רַבְָּה

שֶָׁנִִּקְרְעוּ תַּחַת רַגְלֵי הַשַַּׁיָָּרָה

הָעוֹלֶה בְַּמִָּשְָׁעוֹל שֶָׁל אֲסוֹנוֹת וְנִסִִּים

הָעֵינַיִם כְִּבָר הָיוּ טְרוּטוֹת, שְָׁרִירַי הַיָָּד הַקְּפוּצִים

עַכְשָָׁו נַבְִּיט בְִּפְנֵי הָאֲנָשִָׁים בְָּאוֹטוֹבְּוּס הָעוֹלֶה

מוּל נוֹף הָאָרֶץ הַפְֹּצוּעָה שֶָׁמִָּתְכִַּסִֶּה וּמִתְגַַּלֶֶּה

וּכְבָר אֶפְשָָׁר גַַּם לִרְאוֹת

אֶת כִָּל מִי שֶָׁאֲנַחְנוּ יְכוֹלִים לִהְיוֹת

בברכה ותפילה שנגדל להיות קרובים יותר למי שאנחנו יכולים להיות. 

אורי וייל, מכינה ג'
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מחשבות מעשרה בטבת

השנה בשמחת תורה פגשנו פנים אל פנים ברשע גדול.
הרשע הזה נטל מאנשים רבים ואהובים את חייהם.

מאחרים רבים ואהובים ניטלה חירותם ואין אנו יודעים 
היכן הם ומתי ישובו אלינו ומה מצבם.

מאנשים כל כך רבים ויקרים ניטל ביתם והם נעים ונדים 
ללא מקום להניח את כף רגלם וללא תמונה בהירה של עתידם. 

ויש עוד כל כך הרבה שניטל מאיתנו.

אצלי, בצורה הכי פרטית, אני מרגישה שהמפגש עם אירועי אותה שבת, 
נטלו ממני את המילים.

מאז אותו מוצאי שבת אני בחוויה של אלם פנימי עמוק. 
ניטלה ממני הגישה למעיין הפנימי הנובע,

שיש בו שמחה, יצירה, חיות. מעבר לסכנה הבטחונית, 
אנו נתונים במצור רוחני: מצור על תחושת הביטחון בביתנו, 

מצור על האמונה, על התקווה. 

מהמקום הקטן שלי, בתוך ההלם, החרדה, הדאגה, והדכדוך, 
אני בוחרת להאבק כדי להחזיר אלי את מעיין המפכה, 

את הכתיבה, את המילים, ואולי גם את החיות והשמחה.
"לְמַעַן צִיּוֹן לֹא אֶחֱשֶֶׁה וּלְמַעַן יְרוּשֶָׁלִַ ם לֹא אֶשְֶׁקוֹט 

עַד יֵצֵא כַנֹֹּגַהּ צִדְקָהּ וִישֶׁוּעָתָהּ כְְּלַפִִּיד יִבְעָר." 
)ישעיהו ס"ב, א'-ב'(

משתפת בכמה מילים שמצאו את דרכן מהלב. 
תפילתי שלוחה לאחדות, לבשורות טובות ונחמות גדולות, 

ולנשימה עמוקה שתשיב אלינו מן השמחה והחיות שלנו.

בְְּטַבְּוּרָהּ מִתְגַַּלֶָּמֶת הָרַכְּוּת

מַנִֹּיחָה יָד 

סוֹפֶגֶת נְשִֶׁימָה בְִּטְנִית

תְָּנִי אֲוִיר גַַּם לִי.

לאה יצחק, מכינה א'
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על שֶָׁאוּל ואולי גם קצת על יהונתן

הטרגדיה של שאול מרתקת ומסכנת אותי בו זמנית. 
באופן אירוני קשה לתייג את שאול המלך כמלך רע, 

מצד אחד הוא באמת היה מלך לא מוצלח, 
מצד שני הוא לא היה מלך רע כמו אחאב. 

אפשר אולי לסכם ולהגיד ששאול היה מלך לא מוצלח. וזה מה שמתסכל 
בטרגדיה של שאול, כי שם לא הכוונה היא העיקר, אלא התוצאה.

עיון בסיפורו של שאול מראה ששאול נכשל בתפקידו 
כי הוא פשוט לא מתאים לתפקיד. מסופר על שאול שהלך לחפש אתונות 

ומצא מלוכה, אך בפועל המלוכה מצאה אותו. גם במלחמה מול עמון, 
מה שאפשר לתאר כרגע השיא של שאול כמלך, ניתן לראות שאנשי יבש 

בכלל לא פונים אליו, אלא פשוט מחפשים עזרה מכל הבא ליד. 

נראה שגם שמואל מבין את זה, ובאמת בסימנים ששמואל נותן לשאול 
כדי להוכיח את הפיכתו למלך, מופיע תהליך קטן ושולי, 

תהליך בו שאול אמור להשתנות -
"וְצָלְחָה עָלֶיךָ רוּחַ יְהוָה וְהִתְנַבְִּיתָ עִמָָּם וְנֶהְפִַּכְתָָּ לְאִישֶׁ אַחֵר" 

)שמואל א' י', ו'(

חייבים להודות ששאול לא מתאים למלוכה דווקא בגלל 
אותה אישיות טובה ורכה שהיינו חושבים שתתאים למלך טוב. 

ההפיכה למלך מכניסה את שאול למרחב קשוח 
בו אין לו יותר מידי מרחב לטעות. 

התוצאה קטסטרופלית והסוף של הסיפור כבר ידוע לכולם.
הכישלון הזה פוגע גם באחרים: בשמואל שרואה את בית עלי נופל 

ועכשיו צריך לראות את תלמידו נכשל, 
במיכל ויהונתן שאיפשהו בנאמנות בין שאול לדוד הלכו לאיבוד.

אבל בעיקר, הכישלון של שאול מתסכל אותי. 
הוא מתסכל אותי כי הוא מעמיד סימן שאלה גדול על יסודות חיי.

מעולם לא תפסתי מעצמי אדם כשרוני או מוצלח יותר מידי. 
אני בורגני להחריד ובינוני עוד יותר. אני לא מחפש השפעה, כוח או תהילה. 

ככל הנראה לעולם לא אהיה עשיר, מפורסם או שם דבר, 
ואני בסדר גמור עם זה. בעצם אני הרבה יותר מזה, 

אני שמח בחיי ומאושר בסובבים אותי.
אני נע ונד בעולם בידיעה שלב טוב ורצון טוב אמורים להספיק. 

אבל דווקא בגלל זה הכישלון של שאול מאיים עלי,  
כי בעצם, יכול להיות שדרוש ממני קצת יותר מלב טוב.
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יש משהו בתקופה האחרונה שמזכיר לי את הפיכתו של שאול למלך. 
גם אני, ממש כמו שאול, נכנסתי למרחב קשוח שאסור להיכשל בו. 

גם אני כמו שאול פשוט לא מתאים לאותו תפקיד. 
אני מדבר על שאול אבל אולי מתכוון בכלל אלי. 

ועדיין יש לי איזה חוסר הבנה בסיסי בסיפור של שאול. אני לא מצליח להבין 
בשביל מה כל זה, למה שהמלך הראשון שנבחר הוא בכלל לא מתאים. 

ראיתי פרשנות שרומזת לכך ששמואל בחר בכוונה את שאול 
דווקא בגלל שהוא לא מתאים לתפקיד, ופרשנות אחרת טוענת 

שאלוקים רצה מלך 'נעבעך' בשביל שכולם יזכרו מי באמת המלך. 
מפשט הפסוקים, זה פשוט לא נראה סביר, במיוחד שאחרי זה מגיע דוד המלך.

אני חושב ששאול המלך בא להצביע על מחיר שקיים והכרחי 
במעבר בין צורת השופטים לצורת המלוכה. חשוב להדגיש שמעבר זה מתרחש 

על רקע התחזקות והתעצמות הפלישתים וניתן להניח שבקשת העם 
להמליך עליו מלך כוללת גם הקמת צבא קבוע ומקצועי, 

ולא צבא מתנדבים שקופץ רק כשקם שופט וקורא לו.
מוסד המלוכה )ואולי גם המדינה?( אמור לייצר מרחב ביניים 

בין עם ישראל לה'. לאורך ספר שופטים כל פעם שעם ישראל חטא 
הוא נענש על ידי הגויים והגאולה הגיעה על ידי שופט שנבחר על ידי אלוקים. 

המלך, בניגוד לשופט, אמור להישאר גם ביום שאחרי הגאולה.

"וַיהוָה גַָּלָה אֶת אֹזֶן שְֶׁמוּאֵל יוֹם אֶחָד לִפְנֵי בוֹא שֶָׁאוּל לֵאמֹר. כְָּעֵת מָחָר אֶשְֶׁלַח 
מִיַּד  עַמִָּי  אֶת  וְהוֹשִֶׁיעַ  יִשְְׂרָאֵל  עַמִָּי  עַל  לְנָגִיד  וּמְשֶַׁחְתָּוֹ  בְִּנְיָמִן  מֵאֶרֶץ  אִישֶׁ  אֵלֶיךָ 
פְִּלִשְֶׁתִָּים כְִּי רָאִיתִי אֶת עַמִָּי כְִּי בְָּאָה צַעֲקָתוֹ אֵלָי. וּשְֶׁמוּאֵל רָאָה אֶת שֶָׁאוּל וַיהוָה 

עָנָהוּ הִנֵֹּה הָאִישֶׁ אֲשֶֶׁר אָמַרְתִָּי אֵלֶיךָ זֶה יַעְצֹר בְְּעַמִָּי." 
)שמואל א' ט', ט"ו-י"ז(

ניתן לראות שמשימתו של שאול נחלקת לשתיים: 
להושיע את עם ישראל מהפלישתים ולעצור את אותו עם ביום שאחרי. 

שאול נכשל בשני החלקים. גם בקרב הראשון בו הוא קופא מול פלישתים, 
וגם בקרב מול עמלק, כשלאחר שכבר ניצח, הוא לא מצליח לשלוט בעם 

ולקיים את משימת שמואל עד הסוף.
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איך מתמודדים במציאות בה יש חוסר התאמה בינינו לבין מה שנדרש מאיתנו?
באופן די אופייני לתנ"ך, ומאוד מתסכל לנו, אני חושב שהתשובה טמונה 

דווקא באותה פרנויה חרדתית שעוטפת את שאול מרגע הופעתו של דוד. 
אני נוטה לזלזל בחרדה. יש בה משהו לא בריא 

ובעיקר לא מאפשר נחמה ומרגוע.
 יש בחרדה משהו שמונע ממני לצמוח הלאה ובעיקר לתכנן את העתיד. 

קשה להסתכל קדימה בזמן שאתה חרד שמשהו יגיע אליך מאחוריך. 
אני חושש שכאן שאול ואני נכשלים ביחד, 

אני חושב שיכול להיות שלא עכשיו העת לנחמה, ולא עכשיו צריך לנוח. 
נכון, יש עוד שדות פורחים לפנינו אבל גם יש עוד להט שריפות מאחורינו. 

צריך לקחת את החרדה הזאת ברצינות. אני נותן לה לצוף מעל פני המים, 
ובעיקר, אני נותן לה מקום. יש פער במציאות, יש חוסר התאמה, 

לפעמים אנחנו נקלעים לתהום ולפעמים אנחנו מסתכלים עליה מרחוק. 
יש רגעים שמותר לפחד מזה, יש רגעים שמותר לחשוש, 

רק אם נסתכל לזה בעיניים, 
רק אם נבין שבאמת ישנה אפשרות שיגיע מלך אחר, רק אז נוכל למשימה.

ובאמת באמת, אנחנו יכולים לאותה משימה.

יהונתן סלה, מכינה י"ט
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להאיר את החושך
לפני כשבוע, כחלק מסדרת הזומים שלנו 'להאיר את החושך', 

אירחנו את מוקי צור לשיחה על עם במלחמה. 

מביאים לכם חלק מהכתבים ששיתף במהלך השיחה, וכן קישור להקלטה לזום.

.…

הקטע המובא הוא של זלדה שהיתה לדעתי המשוררת ששאבה את השראתה 
מהמעשה החינוכי, בניגוד לרבים שהאמינו כי על המורה לצמצם את שכלו 

כשהוא פונה לתלמידיו, שהרי הוא יודע והם לא היא. 
זלדה האמינה שכדי להגיע לתלמיד עלינו להרחיב את שכלנו, 
שהרי המפגש עם החניך הוא  דיאלוג ולא מסירה חד כיוונית.

 
דן מירון הוציא לאור ביטאון ספרותי בשם 'עכשיו' וביקש ממנה לכתוב לו שיר.

זלדה סירבה בגלל שהאמינה כי המילה 'עכשיו' מכשילה. היא כותבת לו:
 

הרגשת  לעכשיו.  שייכת  איני  הדתית,  העתיקה,  האישה  שאני  לי  סלח  "אנא 
החיים שלי יודעת שאין 'עכשיו', ואיננה רואה ב'עכשיו' בריאה בפני עצמה, מצב 
קיים, מוצק, שאפשר לעגון בו, כי אם נצנוץ  מבט אחד, פנים מתחלפים בכל 
רגע במרחבי הזרם הבלתי פוסק של הדורות. הלא הכל משתנה בלי הרף בתוכי 
ומסביבי. קיים רק אלוהים. רק הוא נצחי...יתכן שאינני יכולה להסביר את עצמי. 
אבל נדמה לי שהמילה עכשיו רוצה להפריד את עצמה מן העולמות הקדומים.

שהיא בונה לה, ארמון על פי התהום."

בתגובה למכתבה זה ענה לה דן מירון שמצא בספר איוב פסוק המדבר 
על העכשיו, על ה'עתה' כזירה גורלית בה חוזר איוב בתשובה בסוף הספר: 

'"לְשֵֶׁמַע-אֹזֶן שְֶׁמַעְתִָּיךָ; וְעַתָָּה, עֵינִי רָאָתְךָ. 
עַל-כְֵּן, אֶמְאַס וְנִחַמְתִָּי-- עַל-עָפָר וָאֵפֶר." )איוב, מ"ב, ה'( 

על כך עונה זלדה:
מתח  בלי   - מסביבו  גדור  כמו  הוא  'עכשיו'  אותו  חשבתי  אולי  שגיתי.  "אולי 
למרחקי העבר ולערפל העתיד, ועל כן מתייחס לעצמו ברצינות יתרה, בביטחון  
יתר, כמו אי ששוכח כי ים סביבו, בלי לחוש  שהוא משתנה בלי הרף וחולף, או 
בהרגשתי שהוא עפר ואפר מול אלוהים. אם ה'עכשיו'  הוא הרף עין בוער, אם 
העכשיו הוא נקודת הפגישה הנוראה בין החולף והאין סוף, אם כך אתה מבין  
אותו, אז  בוודאי אתה החי ואני המתה )אפילו במובן הדתי( - אם אני מסרבת 

לעכשיו כי אסור לאדם להפוך לענן בעודו בחיים, כי חופשי רק המת..."
זלדה  

 
בסופה של ההתכתבות כתבה זלדה לביטאון.

שלכם -
 מוקי 

המכתב של זלדה לקוח מתוך הספר של זלדה 'אותות רחוקים של אור', 	 
בהוצאת עמותת ’זלדה ויצירתה’, עמ' 142.

לצפיה 
בהקלטה

לחצו כאן

https://youtu.be/267CqZAuvh0
https://www.youtube.com/channel/UCOln0xNQ0szSXwqxFiNtimw
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מחשבות בעקבות עשרה בטבת - 
תהליכי חיים ותהליכי מוות.

חבריי,
רציתי לומר לכם דברים לרגל עשרה בטבת, 

שהוא אחד מצומות החורבן שמצווים לנו את זכר החורבן
ואת זכר התיקון שעלינו לבצע.

הצום הוא מנהג שכוונתו הרבה מעבר לאבלות אלא לעורר לחשבון נפש 
ולהפנות אותנו לתקן את מה שכשל בימים ההם, 
אך לתקן בזמן הזה במשמרת שלנו בחיינו פנימה.

אך מדוע 4 צומות לזכר החורבן? 
להבנתי, חכמנו רוצים להמחיש לנו שנזכור 

שחורבן הוא תהליך ולא אירוע יחידי. 
שזה הוא תהליך שאפשר וחייבים להשפיע עליו.

)היסטורית עשרה בטבת - ראשית המצור הבבלי, י"ז בתמוז - פריצת החומה, 
ט' באב - חורבן הבית ובג' תשרי צום גדליה - חורבן שארית העצמאות 

ויציאה מוחלטת לגלות( 
בתהליך יש נקודות ציון של הידרדרות שלפניהן ולאחריהן 

עוד ניתן היה לפעול וניתן לפעול היום.
ניתן לעכב את הקריעה )כמאמר שירו של אבא קובנר(, 

לפעול ולהתחיל לשנות מגמה…

לפני שנים רבות כשנפרדתי מאבי מורי ז"ל חוויתי תובנה שבעולם ובאדם 
מתרחשים תהליכי חיים ותהליכי מוות שקורים באופן סימולטני. 

זה נכון ברמה הביולוגית ונכון ברמת הנפשית והרוחנית, 
והן שלושתן מחוברות, משפיעות ומושפעות זו מזו.

ברמה הרוחנית המורשת שלנו קושרת את החיים עם הטוב 
ואת המוות עם הרע, כפי ש"סבתא" ציפורה הרבתה להסב את תשומת ליבנו - 

ובחרת בחיים. כלומר, הגברת תהליכי הטוב והחיים, 
בתוך החיים האישיים והלאומיים, זה תפקידנו!

תפקידנו לכוון את המגמה של החיים האישיים ושל האומה לגאולה, 
כאשר החלופה היא מגמה לחורבן 

המוות והרע תמיד מציעים את עצמם כתורת חיים... 
הרב ישראל התמיד ללמד שט' באב וליל הסדר 

חלים כל שנה באותו היום בשבוע כדי שנזכור שאלו שתי החלופות,  
צריך לדאוג להיות במגמה לכיוון תיקון וגאולה 

אחרת תגיע הדרדרות לכיוון שקיעה, ירידה ולבסוף חס ושלום חורבן. 
האמונה היא כי ניתן להביא להגברת הטוב והחיות. 

זה קשור לאהבה מול שנאה, שמחה מול מרירות וכעס, 
תקווה ואמונה מול יאוש ופחד...
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זה התרשים הפשוט, זו המשימה.
זו משימה אישית בתוך הנפש פנימה, 

במערכות היחסים ובמעגלים הולכים ומתרחבים.
ו... "לֹא בַשָָּׁמַיִם הִוא... כְִּי קָרוֹב אֵלֶיךָ הַדָָּבָר מְאֹד בְְּפִיךָ וּבִלְבָבְךָ לַעֲשְֹׂתוֹ" 

)דברים ל'(

המפעלים הקהילתיים, החברתיים והחינוכיים שאתם מעורבים בהם, 
זה תפקידם לקדם תהליכי חיים וטוב, לייצר להם שיח וסביבה 

שתאפשר ותזמן אותם. בסוף ה'ובחרת בחיים' כתורה יומיומית, 
זה הוא מפעל חיים אישי של כל אחד. 

אבל ההשלכות הן על כלל ישראל והעולם… 
ובשעה הזו הדברים מוחשיים כפי שישראל תיאר את חווית חייו 

שהקרקע בוערת. 
אסכם בדברים נוספים מפי יצחק שדה שנאמרו בימים ההם 

כמו נאמרו אל הזמן הזה:

"מישהו אי שם מחזיק את מאזני חיינו בידיו. וכפות המאזניים עולות ויורדות, 
יורדות ועלות. על כף אחת: שואת ישראל, תקומת ישראל, מלחמת ישראל. ועל 
כף שניה: תככי מסחר ופוליטיקה, והתככים, משקלם כבד... זכור! בבוא השעה 
המאזן  יכריע,  זה  ובאומץ.  בכח  עצמך  השלך  המאזניים,  כף  על  עצמך  השלך 

ישתנה..."

בתפילה גדולה על חברינו הנלחמים ועל פצועינו, 
על שבויינו ועל משפחותיהם ועל משפחות הנופלים. 

שנצליח לסייע ולחזק ולהטות את מגמת חיי העם. 

אוהבכם,
עומר
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